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Hét Congres: coproductie van 
LECSO en SBOwerkverband 

Van het bestuur Voorwoord 

Jan van Etten 

Op zondag 27 mei kwam de NOS met 
ΨgrootΩ nieuws: άPassend Onderwijs is ge-
flopt, aldus een flinke meerderheid in de 
Tweede KamerέΦ Klik hier voor een korte 
toelichting van de NOS. 
 

Een opmerkelijke constatering? Of is het 
een bevestiging van geluiden die met name 
op de werkvloer al veel langer klonken? In 
ieder geval is het een serieuze uitspraak. In 
korte toelichtingen van Kamerleden en 
mensen uit de praktijk volgden de veel ge-
hoorde ervaringen: veel meer i.p.v. veel 
minder bureaucratie, veel te veel instanties 
waar de school en de ouder mee te maken 
heeft, veel te weinig geld om meer handen 
en hulp in de klas te organiseren en slecht 
zicht wat er met het geld voor Passend  On-
derwijs wel wordt gedaan.  
Op maandag hoorden we meteen ook stevi-
ge uitspraken vanuit de politiek: άHier moet 
snel verandering in komen!έ Laten we op-
passen dat er niet snel korte-termijn-
maatregelen worden genomen. Laten we 
eerst nagaan waar en waarom het fout 
ging. 
 

Bij de invoering van Passend Onderwijs 
werd door velen erg snel vastgesteld dat 
alle kinderen ΨgewoonΩ naar een reguliere 
school zouden moeten kunnen.  Sommige 
bestuurders dicteerden zelfs dat er geen 
kinderen meer doorverwezen mochten 
worden naar een speciale school (so of 
sbo). Veel leerkrachten voelden zich al 
gauw te kort schieten, omdat ze (mogelijk) 
wel inclusief onderwijs zouden willen ge-
ven, maar daar gewoonweg niet voor toe-
gerust zijn. In de opleiding voor leraar basis-

onderwijs wordt nog maar minimaal tijd en 
aandacht geschonken aan het werken met 
kinderen met extra onderwijsbehoeften. 
Wie dat onder de knie wilde krijgen, moest 
bijvoorbeeld maar een Master Special Edu-
cational Needs (M SEN) gaan halen. Sinds 
kort is er (gelukkig) ook al een alternatief: 
Master Educational Needs (M EN). M.i. zou 
deze studie een vast onderdeel van het cur-
riculum moeten zijn! Voor het merendeel 
van de leerkrachten is die aanvullende 
scholing wel gewenst, maar nog niet gerea-
liseerd. Juist op het moment dat dat zeker 
wel gewenst is, slaat het lerarentekort hard 
toe! Aanvullende scholing is daardoor mo-
menteel nog maar moeilijk te organiseren. 

Scholen voor so en sbo ervaren al  langer 
dat aanmeldingen met steeds meer zorg en 
frustratie gepaard gaan. Niet zelden is er 
zowel bij de leerling, de ouder als de leer-
kracht sprake van een hoog frustratiegehal-
te. Bijna alle betrokkenen ervaren dat ze 
gefaald hebben. Dat er onder de huidige 
omstandigheden relatief meer kinderen 
Ωthuis zittenΩ is schrijnend, maar niet onbe-
grijpelijk. 
In artikel 28 van het kinderrechtenverdrag 
staat het heel duidelijk beschreven: 

https://nos.nl/video/2233769-passend-onderwijs-hoe-werkt-dat.html
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Het recht op onderwijs geldt voor elk kind. Dat betekent dat 
basisonderwijs voor ieder kind gratis beschikbaar moet zijn. 
De overheid moet er bovendien voor zorgen dat het voortge-
zet onderwijs en het beroepsonderwijs toegankelijk is voor 
ieder kind. Uiteraard in overeenstemming met zijn of haar 
leerniveau. Dat geldt dus ook voor ΨzorgleerlingenΩΦ Bijvoor-
beeld kinderen met een handicap, dyslexie, gedragsproble-
men of kinderen die geen verblijfsvergunning hebben. Ook zij 
hebben recht op onderwijs. 
Het onderwijs moet aansluiten bij de belevingswereld en het 
leerniveau van ieder kind. De kwaliteit van onderwijzers en 
leerkrachten dient hoog te zijn en er moet aandacht zijn voor 
voldoende uitdagend lesmateriaal en leermethodes. Vroegtij-
dige schooluitval moet voorkomen worden. Ook moet de ma-
nier waarop op school de discipline wordt gehandhaafd, met 
respect zijn voor de kinderrechten en menselijke waardig-
heid. 
Het kan lonend zijn om goed te kijken op welke scholen het 
bovenstaande al echt zichtbaar is. Het is bevorderlijk als be-
lemmerende wet- en regelgeving snel wordt aangepast om 
succesvolle experimenten ruim baan te geven, zodat er van 
én met elkaar geleerd kan worden. Wat ook kan helpen 
(zeker niet onbelangrijk): laat samenwerkingsverbanden zich 
meer ontwikkelen tot coöperatieve organisaties, die zich niet 
door financiële overwegingen laten leiden, maar door wat 
kinderen nodig hebben! 
Dat vraagt lef en vertrouwen om SAMEN TE WERKEN aan de 
bedoeling:  organiseren en faciliteren wat bijdraagt aan goed 
onderwijs voor ieder kind.  
 
Jan van Etten,  
Voorzitter SBOwerkverband 
 
 
 

Vacatures in het bestuur 
De leden van het SBOwerkverband 
zijn geïnformeerd over de vacatures 
die eind dit jaar ontstaan in het be-
stuur.  
Jan van Etten en Henk Mik hebben beiden twee termijnen 
van drie jaar volgemaakt en zijn niet herkiesbaar. Tot uiterlijk 
woensdag 13 juni a.s. kunnen directeuren van een sbo-school 
hun interesse kenbaar maken voor een bestuursfunctie. Mail 
voor meer informatie naar secretariaat@sbowerkverband.nl.  

 

Tweedaagse bestuur op 18 en 19 april in Venlo 
Op 18 april bezocht het bestuur de landelijke praktijkdag 
Ψintegratie sbo-so-baoΩ op de Talentencampus in Venlo. Het 
was waardevol te zien op hoeveel plekken in het land en op 
zo veel verschillende manieren scholen op zoek zijn naar 
meer samenwerking en/of integratie van regulier en speciaal. 
Daar waar de besturen van LECSO en SBOwerkverband met 
nadruk de bestuurlijke samenwerking zoeken, zijn veel scho-

len -al dan niet middels experimenten- bezig nieuwe organi-
saties te vormen. Belangrijk daarbij is het meer thuisnabij en 
meer geïntegreerd onderwijs aan te kunnen bieden.   

Op 19 april heeft het bestuur bij elkaar gezeten om te over-
leggen over de naaste toekomst. Wat zijn de belangrijkste 
speerpunten voor de vereniging? Hoe gaat de samenwerking 
met LECSO verder vorm krijgen en wat betekent dat voor de 
eigen organisatie?  

Er werd een aanzet gegeven voor het nieuwe beleidsplan in 
de wetenschap dat het bestuur samen met de Resonans-
groep op 18 mei een studiedag zou hebben. 

 

Overleg DB met onderwijsinspectie op 14 mei 
Gemiddeld twee keer per jaar stemt het dagelijks bestuur af 
met de onderwijsinspectie. Op 
maandag 14 mei bespraken we 
de recente ontwikkelingen bin-
nen onze vereniging en enkele 
zaken die de inspectie  (Miriam 
Baltussen en Hermine van He-
mert) met ons wilde delen.   
De besproken onderwerpen waren: 

¶ onze nauwere samenwerking met LECSO (zoals verwoord 
in een memo ΨмҌмҐоΩύΤ  

¶ de ervaringen met het lerarentekort; 

¶ ervaringen met late aanmeldingen en plaatsingen van 
leerlingen (vaak zelfs nog in groep 7 of 8); dat dit een on-
gewenste situatie is, is duidelijk; 

¶ de voorgestelde werkwijze vanuit de inspectie m.b.t. risi-
coanalyse/prestatieanalyse voor het sbo en de weging 
van de verschillende categorieën daarbij. Afgesproken is 
dat als er besluiten zijn genomen over de (nieuwe) werk-
wijze, dat wij dan de informatie via de nieuwsbrief zullen 
delen; 

Een extra onderwerp was de inbreng van Marleen van de 
Lubbe van Peil.nl over de ΨPeil-onderzoekenΩ in de komende 
periode, te weten schrijfvaardigheid (stellen)  en rekenen-
wiskunde. 

Zij gaf een toelichting over de werkwijze en meerjarenplan-
ning. Het is wenselijk dat er door voldoende sbo-scholen aan 
de peilingen wordt deelgenomen. Scholen ontvangen daar-
over nog individueel informatie van Peil.nl 

 

Studiedag Resonansgroep op 18 mei in Veenendaal 
Jaarlijks houdt de Resonansgroep een studiedag in het voor-
jaar. Dit jaar waren er niet alleen bestuursleden en netwerk-
regisseurs. Er waren ook collegaΩs vanuit SO3 en/of SO4 aan-
wezig. Daarnaast was Corine van Helvoirt namens LECSO van 
de partij. 

Actuele zaken 

mailto:secretariaat@sbowerkverband.nl
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Onder begeleiding van Jan 
Tolhuijs (vertegenwoordiger 
van De Limes) werkten wij 
met elkaar aan twee belang-
rijke themaΩs. Allereerst wil-
den met elkaar verkennen 
hoe wij (SO en SBO) meer ge-
zamenlijk zouden kunnen op-

trekken. Een optie is elkaar (in ieder geval in regionaal ver-
band) vaker op te zoeken om gemeenschappelijke themaΩs 
en ontwikkelingen te bespreken. De komende maanden zul-
len alle netwerkregisseurs met hun netwerken én collegaΩs 
vanuit het SO dit thema verder verkennen en uitwerken. Te-
vens werd uitgesproken dat het goed is dat de besturen van 
LECSO en SBOwerkverband nadrukkelijk doorgaan met de 
ingeslagen weg om zowel regionaal als landelijk gezamenlijk 
op te trekken. 

Daarnaast hebben we met elkaar besproken hoe wij binnen 
het onderwijs een actieve bijdrage kunnen leveren aan enke-
le  van de 17 duurzame ontwikkelingsdoelen van de Verenig-
de Naties (klik hier voor meer informatie daarover). 

We kwamen al werkend tot de conclusie dat wij binnen het  
S(B)O ons de komende jaren nadrukkelijk willen richten op: 
ontwikkelingsdoelstelling 3 (goede gezondheid en welzijn),  
nr. 4 (kwaliteitsonderwijs) en nr. 17 (partnerschappen om 
doelstellingen te bereiken). Hoe dat zou kunnen, wordt nog 
nader uitgewerkt en besproken binnen de netwerken én met 
partners die ook willen meewerken aan het realiseren van 
die duurzame ontwikkelingsdoelen.  

 
 
 

Hét Congres 2018 op 30 november, een coproductie 
van LECSO en SBOwerkverband 
In het kader van nauwere samenwerking tussen LECSO en het 
SBOwerkverband wordt op 30 november op één locatie één 
congres georganiseerd. Onze ALV zal gescheiden zijn, maar 
het verdere programma is bedoeld voor ieder die werkzaam 
is op scholen voor (V)SO en/of SBO. In de bijlage meer hier-
over. 

Noteer 30 november alvast in je agenda en let op verdere 
berichtgeving. Inschrijving zal na de zomervakantie plaats 
vinden. Wij verwachten een grote deelname vanuit het SBO. 
Let op: het is ook mogelijk om met je hele team of met een 
deel van je team in te schrijven.  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
{.h ŘŜ ²ƛƴŘǊƻƻǎΣ ƭƻŎŀǝŜ [ƛƴŘŜƴƘƻƭǘ  ŜȄŎŜƭƭŜŜǊǘ ƛƴ ǎŀƳŜƴπ
ƘŀƴƎΦ 9Ŝƴ ƎŜǿŜƭŘƛƎŜ ǎŎƘƻƻƭ ƘŜǊƪŜƴ ƧŜ ƴƛŜǘ ŀƭƭŜŜƴ ŀŀƴ ƭŜŜǊπ
ƭƛƴƎǊŜǎǳƭǘŀǘŜƴΣ ƳŀŀǊ ǾƻƻǊŀƭ ƻƻƪ ŀŀƴ ŘŜ ǎŎƘƻƻƭŎǳƭǘǳǳǊ Ŝƴ ŘŜ 
ƪǿŀƭƛǘŜƛǘ Ǿŀƴ ŘŜ ƭŜǊŀǊŜƴΦ  
Een belangrijke drive om te gaan voor het predicaat excel-
lent was voor onze huidige en  toekomstige leerlingen en 
ouders. Helaas heerst er soms nog een negatieve klank rond 
het speciaal basisonderwijs bij al degene die niet bekend zijn 
met ons speciaal basisonderwijs. Vele ouders worstelen bij 
hun zoektocht naar een passende plek voor hun kind met 
specifieke onderwijsbehoeften. We willen uitstralen dat het 
volgen van onderwijs op onze school van toegevoegde waar-
de is.  

Wij willen dat onze leerlingen en ouders trots zijn als je op 
SBO De Windroos onderwijs MAG volgen.έ 
Ons excellentieprofiel is gebaseerd op άvakoverstijgend en 
uitdagend onderwijs aanbodέ waarbij taal en wereldoriënta-
tie volledig geïntegreerd zijn. Al enkele jaren gaan we uit van 
leren denken vanuit leerlijnen en leerdoelen en inspelen op 
de zone van de naaste ontwikkeling . Het was een logisch 
stap om alle opgedane kennis vakoverstijgend aan te bie-
den.  
In onze kwaliteitskaart staat helder omschreven hoe we 
vorm geven aan OGO en taal op SBO De Windroos, locatie 
Lindenholt. Dit betekent dat we geen methodes meer heb-
ben voor wereldoriëntatie en taal, maar dat we werken van-
uit uitgewerkte leerlijnen. Waarbij onze leerlijn taal geba-
seerd is op de 1F- en de 1S-lijn vanuit de referentieniveaus .  
Wereldoriëntatie is een talig vak is en door juist hier taal-
doelen aan te koppelen creëren we ruim te voor OGO-
activiteiten en worden taalactiviteiten betekenisvoller. Om 
de teksten vanuit wereldoriëntatie op verschillende wijze 
herhaald aan te bieden vanuit verschillende contexten 
(begrijpend lezen, expertlezen, woordenschat, taalbeschou-
wing) creëren we optimale leermomenten voor onze leer-
lingen; de kracht van de herhaling in relatie tot betekenisvol 
(vakoverstijgend) leren.  
 
Belangrijk daarbij is dat leerkrachten zich bewust zijn van 
hun aanbod waardoor activiteiten betekenisvoller worden.  
Waarbij onze coöperatieve werkvormen bijdragen aan de 
activerende houding en maatwerkbehoeften van de sbo-
leerlingen. De betrokkenheid van de leerlingen is vergroot 

http://www.sdgnederland.nl/
http://www.sbowerkverband.nl/bestanden/392/congres-2018---samen-met-LECSO.pdf
http://www.sbowerkverband.nl/bestanden/392/congres-2018---samen-met-LECSO.pdf
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door een uitdagende leeromgeving te bieden waarbij ze 
kunnen werken aan hun eigen leervragen. We kunnen goed 
gestalte te geven aan ons geïntegreerd taalonderwijs omdat 
we veel investeren in het didactisch en pedagogisch hande-
len van de leerkracht. Immers de leerkracht is de spil van 
ons onderwijs.  Met trots kan ik zeggen dat we dijken van 
leerkrachten hebben die gezamenlijk het OGO concept uit-
dragen, Dit werd zeker gezien door de jury. Het is dan mooi 
dat de jury dit op de volgende wijze terugkoppelt άŘŀǘ ŘŜ 
ƭŜǊŀǊŜƴ ƘŜǘ ƛƴǘŜǊŀŎǝŜǾŜΣ ƎŜŘƛũŜǊŜƴǝŜŜǊŘŜ ŘƛǊŜŎǘŜ ƛƴǎǘǊǳŎǝŜπ
ƳƻŘŜƭ ǾƻƭƭŜŘƛƎ ƛƴ ŘŜ ǾƛƴƎŜǊǎ ƘŜōōŜƴέ Ŝƴ ά¢ƛƧŘŜƴǎ ƘŜǘ ǎŎƘƻƻƭπ
ōŜȊƻŜƪ ǿŀǎ ŘŜ ƻǇ ŘǊŀŀƎǾƭŀƪ ƛƴ ƘŜǘ ƘŜƭŜ ǘŜŀƳ ƎŜōŀǎŜŜǊŘŜ 
ƻƴǘǿƛƪƪŜƭƛƴƎǎƎŜǊƛŎƘǘŜ Ŝƴ ǾƻƻǊ ǘŀŀƭ Ŝƴ ǿŜǊŜƭŘƻǊƛšƴǘŀǝŜ Ǿŀƪπ
ƻǾŜǊǎǝƧƎŜƴŘŜ ŀŀƴǇŀƪ ƛƴ ŀƭƭŜ ōŜȊƻŎƘǘŜ ƎǊƻŜǇŜƴ ȊƛŎƘǘōŀŀǊ Ŝƴ 
ƪƻƴŘŜƴ ŘŜ ƭŜŜǊƪǊŀŎƘǘŜƴΣ ƻǳŘŜǊǎ Ŝƴ ȊŜƭŦǎ ƭŜŜǊƭƛƴƎŜƴ ƘŜǘ ǇǊƻŬŜƭ 
ŦŜƛƭƭƻƻǎ ōŜƴƻŜƳŜƴΦέ 
Teach what you preach. Vanuit onze OGO-principes is een 
onderzoekende houding een must. Als we dat van onze kin-
deren vragen, moeten we daar ook zelf competent in zijn. 
We geloven in van en met elkaar leren, kennis delen om er 
qua vaardigheden rijker van te worden. Dit alles in een cy-
clisch proces om niet alleen te ontwikkelen, maar ook aan-
dacht te hebben voor het borgen.  
In de jaarlijkse PDSA (Plan, Do, Study, Act) staat gepland 
waar de input voor komend jaar op zal focussen.  
Om OGO goed gestalte te geven moet je ook faciliteren. Dit 
doen we in de vorm van een OGO coördinator en besteden 
we twee teamvergaderingen per thema (deze lopen van va-
kantie tot vakantie) aan het gezamenlijk voorbereiden en 
uitwerken van de thema's en bijbehorende doelen. Dit past 
binnen onze professionele cultuur. 
 

Daarnaast geloof ik in het steeds verruimen van je blik en 
dat het kunnen reflecteren op eigen handelen van ongeken-
de waarde in je ontwikkelproces is. Doen we de goede din-
gen en doen we de dingen goed? Deze kernvragen vormen 
de basis van goed onderwijs.  
 

En hier doen we het uiteindelijk allemaal voor:  
άaƛƧƴ ƪƛƴŘ ǾƛƴŘǘ ƘŜǘ ǿŜŜǊ ŬƧƴ ƻƳ ƴŀŀǊ ǎŎƘƻƻƭ ǘŜ Ǝŀŀƴ Ŝƴ ƛǎ 
ǘǊƻǘǎ ƻǇ ǿŀǘ ƘƛƧ ƘƛŜǊ ŀƭƭŜƳŀŀƭ ƭŜŜǊǘέΣ ǾŜǊǘŜƭǘ ŜŜƴ ƳƻŜŘŜǊ Ǿŀƴ 
ŜŜƴ ƭŜŜǊƭƛƴƎ ŘƛŜ ƧŀǊŜƴƭŀƴƎ ŘŀƎŜƭƛƧƪǎ ƳŜǘ ōǳƛƪǇƛƧƴ ƴŀŀǊ ǎŎƘƻƻƭ 
ƎƛƴƎΦ  
 
Claudia Wiericx - directeur 
 
 
 
{ŎƘǊƛƧŦ ƧŜ ǊŜƎŜƭƳŀǝƎ ŎƻƭǳƳǎ ƻǾŜǊ ƘŜǘ ōƻŜƛπ
ŜƴŘŜ Ǿŀƪ ƛƴ ƘŜǘ όǎǇŜŎƛŀŀƭ ōŀǎƛǎύ ƻƴŘŜǊǿƛƧǎ 
Ŝƴ ǿƛƭ ƧŜ ŘŜȊŜ ƻǇ ƎǊƻǘŜǊŜ ǎŎƘŀŀƭ ŘŜƭŜƴΚ  
aŀƛƭ ŀŀƴ ƛƴŦƻϪǎōƻǿŜǊƪǾŜǊōŀƴŘΦƴƭΦ  
 
Deze week van Jack de Boer (SBO de Bolder – Franeker) 
Plankje >>  
 

 

Yvonne Norbart (SBO leerkracht MB 1) 
is op zoek naar een sbo-school waar 
coöperatieve  
werkvormen dagelijks ingezet  
worden in het leerproces. 
 

άIk ben leerkracht op sbo de Vincentiusschool te Volendam 
en volg momenteel de Masterstudie Leren en innoveren. Ik 
zit in de laatste fase van de opleiding en ben bezig met een 
onderzoek. Het doel van mijn onderzoek is om te komen tot 
een aanpak die de leerkrachten van onze school handvatten 
biedt bij het aanleren van samenwerkingsvaardigheden aan 
onze leerlingen. Het uiteindelijke doel is om samenwerken in 
te voeren in de dagelijkse onderwijspraktijk. Ik weet inmid-
dels door literatuuronderzoek dat samenwerken kan worden 
vormgegeven door middel van coöperatief leren, door het 
inzetten van coöperatieve werkvormen.   
Ik ben daarom op zoek naar een sbo school waar coöperatie-
ve werkvormen structureel worden ingezet in de lessen. Ik 
wil zien hoe dit praktisch wordt vormgeven en wil daarover 
ook graag in gesprek met een leerkracht. Dit is het laatste 
stukje dat ik nog moet doen voor ik mijn onderzoek kan af-
ronden. 
Ik hoop van harte dat het gaat lukken. Het zou mij ontzettend 
helpen bij mijn onderzoek!έ 

yvonnenorbart@sintvincentius.nl 

—————————- 

Brede school het Anker heeft een vacature voor een ambi-
teuze en energieke intern begeleider. Klik hier>> 

 

 

 

Besproken in een bijeenkomst van de Resonans-
groep: Informatie over opbrengsten inventariseren 
en analyseren in netwerk Friesland  
 

άPassend Onderwijs kan heel mooi zijn,  
maar werkt nu nietέ 
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